
کره: رضا نصری درباره مذا

گفت وگو مشروعیت بخشی نیست

 یک کارشناس مسائل بین الملل در تحلیل صحبت های 
اخیر ترامپ و اینکه آیا تهران مایل به امتیازدادن به ترامپ 
کنون، ترامپ در قبال  است، اظهار کرد: از زمان انتخابات تا
ایران دو نوع موضع گیری داشته است: یکی مواضعی که 
در سخنرانی های عمومی و همایش های انتخاباتی خود 
ح کرده و دیگری اظهاراتی که در پاسخ به پرسش های  مطر
مستقیم درباره ایران بیان کرده است. در سخنرانی های 
کید کرده که در دوره اول  عمومی، او بیشتر بر این موضوع تأ
ریاست جمهوری اش ایران را از منابع مالی محروم کرده و مانع 
از نفوذ منطقه ای آن شده است، در حالی که دولت بایدن را 
متهم می کند که با سیاست هایش موجب تقویت ایران شده 
است. اما در پاسخ به سؤالات مستقیم خبرنگاران، موضعی 
کاملا متفاوت اتخاذ کرده و صرفا گفته که هدفش این است 
کنون، نه  که ایران به سلاح هسته ای دست پیدا نکند. تا
درباره مسائل منطقه ای اظهارنظری داشته، نه خط قرمزی 
مشخص مثلا در زمینه غنی سازی تعیین کرده و نه حتی درباره 
ساختار حکومت ایران موضع گیری منفی داشته است. حتی 
در برخی اظهارات خود گفته که مایل است ایران موفق شود! 
با این حال، باید دید که در عمل - و پس از رایزنی با جریانات 
و محافل مختلف سیاسی در واشنگتن و اعلام سیاست 
رسمی اش - رویکرد او چگونه خواهد بود.  رضا نصری گفت: 
گمان نمی کنم برکناری افرادی مانند پومپئو و بولتون صرفا به 
دلیل تنبیه یا انتقام شخصی بوده باشد، چرا که چهره هایی 
مانند تالسی گابارد نیز در گذشته مواضع بسیار تندی علیه 
او اتخاذ کرده بودند، اما امروز به مناصب کلیدی منصوب 
که برکناری این افراد بیشتر در  شده اند. به نظر می رسد 
گرایانه تر انجام شده  راستای اجرای یک سیاست خارجی انزوا
باشد، ضمن اینکه به او اجازه می دهد تصویر مطلوب خود 
یعنی »رئیس جمهوری صلح طلب که قصد دارد به جنگ ها 
پایان دهد« را حفظ کند. ترامپ در دوران انتخابات بارها به 
این موضوع اشاره کرد که در دوره اول ریاست جمهوری اش 
این افراد را به مناصب کلیدی منصوب کرد تا از آن ها به عنوان 
کراتی« بهره بگیرد. در این دوره، با انتصاب مارکو  »اهرم مذا
روبیو که فردی تندرو اما مطیع است هم ابزار فشار مورد نظرش 
کرات تامین می شود و هم می تواند بدون مزاحمت،  در مذا
غ از  سیاست دلخواه خود را پیش ببرد. در هر حال، فار
گر  انگیزه های او، حذف این افراد تندرو به نفع ایران است. ا
ترامپ مجاهدین را در فهرست تروریستی قرار دهد حسن نیت 
خود را به ایران نشان داده است. وی در خصوص ارزیابی 
صحبت های ظریف در اجلاس داووس بیان کرد: حضور 
کرات نداشت. ایشان  دکتر ظریف در داووس ارتباطی با مذا
به عنوان یک شخصیت شناخته شده در صحنه بین المللی به 
این فوروم دعوت شد و با هماهنگی کامل وزارت امور خارجه 
در آنجا حضور پیدا کرد. حضور ایشان پیام به کشورهای غربی 
کی که  نبود، اما برای خنثی سازی روایت و اتهامات خطرنا
توسط لابی های متخاصم و جریان های جنگ طلب در دنیا 
ح می شود بسیار مهم و مفید بود. نصری  علیه ایران مطر
عنوان کرد: متولی دیپلماسی رسمی در کشور وزارت امور 
خارجه است. اقدام دکتر ظریف در چارچوب دیپلماسی 
عمومی بود. مواضع او نیز در رد اتهامات و روایت غالبی که علیه 
ایران شکل گرفته بسیار موثر بود. ویدئوی مصاحبه او با فرید 
زکریا رکورد بازدید را شکست و پاسخ های او به اتهامات علیه 
کشور بازتاب گسترده ای در رسانه های بین المللی داشت. به 
همین خاطر هم لابی ها و گروه های فشار در آمریکا به شدت به 
شبکه سی. ان. ان – که مصاحبه را بازپخش کرد حمله کردند 

که چرا به ظریف تریبون داده است!
 میدان و دیپلماسی 

 وی در ارزیابی از دیپلماسی و میدان و اینکه در شرایط 
کره را با ترامپ در پیش  فعلی میدان لازم است یا باید روند مذا
گرفت اظهار کرد: میدان همواره بستر مناسبی برای پیشبرد 
دیپلماسی فراهم می کند و دیپلماسی نیز از طریق کاهش 
و مدیریت تنش هزینه ها و مخاطرات میدان را به حداقل 
می رساند. از این رو، میان میدان و دیپلماسی رابطه ای 
دوسویه و مکمل وجود دارد. در واقع، هرگونه موفقیت در 
عرصه دیپلماسی به کاهش فشارها و هزینه های انسانی 
و مالی در میدان منجر می شود. نصری عنوان کرد: جالب 
اینکه کاندولیزا رایس، وزیر امور خارجه اسبق آمریکا، در کتاب 
خاطرات خود به همین موضوع اشاره می کند. او توضیح 
گون از افزایش بودجه  می دهد که نظامیان آمریکایی در پنتا
وزارت خارجه در کنگره حمایت می کردند چون معتقد بودند 
که تقویت دستگاه دیپلماسی می تواند از میزان هزینه ها و 
فشارهای نظامی بکاهد. در ایران نیز مانند بسیاری از کشورها 
همین رابطه میان میدان و دیپلماسی برقرار است. در واقع، 
هر دو در راستای سیاست »پیش گیری و آمادگی« ایفای نقش 
کره  می کنند. این تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص مذا
با میانجی یا بدون میانجی تصریح کرد: میانجی می تواند به 
آغاز فرایند گفت وگو کمک کند. اما زمانی که تصمیم گرفته 
کره صورت بگیرد، وجود میانجی بلاموضوع می شود  شد مذا
و گفت وگو می تواند به صورت مستقیم صورت بگیرد. در واقع، 
هر کشوری میان ایران و آمریکا در طی گفت وگوهای احتمالی 
واسطه گری کند، منافع خود را نیز در این فرایند لحاظ و 
گر تصمیم گرفته شد گفت وگویی صورت  تحمیل خواهد کرد. ا
کرات را هدایت  پذیرد، هیچ لزومی ندارد یک طرف ثالث مذا
کند. گفت وگوی مستقیم به معنی »مشروعیت بخشی« به 
طرف مقابل نیست. روندی است که به دستگاه دیپلماسی 
اجازه می دهد بدون مداخله واسطه از مواضع، برنامه ها و 
گاهی کسب کند و متناسب با برداشت  نیات طرف مقابل آ

کراتی  تعیین کند.  خود، استراتژی مذا

 آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید به جرأت بتوان گفت 
کشور طی بیش  که بخشی از مشکلات و موانع اقتصادی 
از یکدهه اخیر به جهت عدم تصویب لوایح FATF بود که 
باعث شد مبادلات بانکی و مالی ایران در جامعه جهانی 
با مشکلات فراوانی روبه رو شود. به ویژه پس از اینکه ایران 
ج و به لیست سیاه رفت تا   کستری FATF خار از لیست خا
این مشکلات دو چندان شود. به هر صورت پس از  فعال و 
انفعالاتی که طی سال های اخیر اتفاق افتاد و مجلس دهم با 
تصویب این لوایح آن را به شورای نگهیان فرستاد و در نهایت 
به جهت مغایرت نظر بین مجلس و شورا این لوایح به مجمع 
تشخیص رفت و سال ها در مجمع به صورت مسکوت در آمد، 
اما دولت چهاردهم مسعود پزشکیان دوباره این مساله را به 
جریان انداخت و با درخواست مجدد از رهبری برای بررسی 
مجدد لوایح باقی مانده از FATF ایشان نیز به مجمع دستور 
دادند که لوایح باقی مانده یعنی پالرمو و CFT  را دوباره بررسی 
کنند که این خبر خود بارقه های امیدی را برای احتمال بالای 
تصویب این لوایح زنده کرده است. بسیاری از کارشناسان 
کید دارند که تصویب لوایح  و تحلیلگران نیز بر همین امر تا
باقی مانده از FATF می تواند گره گشای بخشی از مشکلات 
اقتصادی و تبادلات بانکی و مالی باشد و مجمع تشخیص 
آستانه  پالرمو در  CFT و  لوایح  مصلحت نظام در بررسی 
تصمیمی بزرگ قرار گرفته است. برداشتن این دو مانع که 
زمینه خروج ایران از لیست سیاه FATF  را فراهم می کند و به 
خودتحریمی پایان می دهد به باور فعالان اقتصادی می تواند 
به بهبود مبادلات تجاری و بانکی منجر شود. چه اینکه چندی 
پیش  عبدالناصر همتی،  وزیر اقتصاد تحریم و FATF را موانع 

رشد سرمایه گذاری دانسته بود. همچنین مجید انصاری معان 
حقوقی رئیس جمهور نیز اخیرا در گفت وگویی بر این نکته 
کید داشت که: »در تبلیغات و مخالفان FATF می گویند  تا
بپیوندیم همه مشکلات اقتصادی حل می شود، اصلا این طور 
نیست، با صراحت به عنوان عضو کمیسیون عرض می کنم 
گر این مانع را برنداریم  FATF  یک مانع است در مسیر که ا
مشکلات فراوان تر است.«  علی لاریجانی مشاور مقام معظم 
گر تحریم برداشته شود،  رهبری نیز در این خصوص بیان کرد:  »ا
گر نشود، بانک های اروپایی و بانک های  این باید حل شود. ا
چین و روسیه هم با ما کار نمی کنند. یک مانع تحریم است و 
یک مانع FATF  .  هر دو باید برداشته شود تا بانک ها کار کنند. 
به نظر من اولویت تحریم هاست. باید انرژی بگذاریم و تحریم ها 
را برداریم. در موضوع پیوستن به FATF دو نظر وجود دارد. 2  
نظر وجود دارد ولی دارند کار کارشناسی می کنند. اصل اینکه ما 
گر نپیوندیم، بانک ها  یک روز باید بپیوندیم، تردیدی نیست. ا
با ما کار نمی کنند.« آنچه مسلم است  عدم پذیرش ایران در 
FATF به از دست رفتن بسیاری از بازارهای منطقه ای منجر 
کنون همه منتظر خبری خوب و تاریخی از سوی  شده است و ا

مجمع تشخیص هستند. 
 جلسه غیرعلنی مجلس

ح شده است که   طی چند وقت اخیر خبری بسیار مطر
مجلس خواستار ورود،  بررسی و نظردهی در خصوص لوایح 
FATF  شده است. در حالی که بنا به اذعان خود محمدباقر 
قالیباف، FATF در مجلس دهم تصویب شده و به مجمع 
رفته و از نظر قانونی، مجلس دوازدهم نمی تواند به این مساله 
وارد شود. با این حال تندروهای مجلس همچنان دنبال راهی 

برای تاثیر و نفوذ در مساله FATF و اخلال در روند بررسی آن 
و احتمالا تصویب آن هستند. در همین راستا نیز روزگذشته 
مجلس جلسه ای غیرعلنی درباره بررسی FATF  داشت که 
گودرزی، سخنگوی هیأت  در  توضیح این جلسه عباس 
کرد: با توجه به اینکه مجلس خانه  رئیسه مجلس عنوان 
ملت است و باید در حوزه های مختلف و تصمیمات کشور 
اظهارنظر کند و تاثیرگذار باشد، نشستی با حضور کارشناسانی 
از مرکز پژوهش ها و سایر نمایندگان محترم برگزار شد؛ در این 
جلسه کارشناسان مرکز پژوهش ها، روسای کمیسیون های 
ذی ربط و برخی از نمایندگان اظهاراتی داشتند و ابعاد و 
ماهیت FATF مورد بررسی قرار گرفت. وی افزود: نکته مورد 
کید نمایندگان  اهمیتی که در جلسه غیرعلنی مجلس مورد تا
محترم بود این است که عمده عدم مبادلات پولی بانکی متاثر 
از تحریم های ثانویه ایالات متحده آمریکا و FATF گره ای از 
گره های اقتصادی کشور باز نخواهد کرد و آنچه دارد این است 
که دولتمردان ما نباید اقتصاد و معیشت را به این مباحث 
گره بزنند. همچنین یک عضو دیگر هیأت رئیسه مجلس در 
توضیح این جلسه اظهارکرد:  روسای کمیسیون های امنیت 
ملی و سیاست خارجی، حقوقی و قضایی و اقتصادی مجلس 
ح کردند. همچنین چند نفر از  نظرات هر کمیسیون را مطر
ح دیدگاه های خود در موافقت  نمایندگان مجلس نیز به طر
FATF پرداختند. احمد نادری  و مخالفت با پیوستن به 
  FATFگفت: مجلس شورای اسلامی مقام تصمیم گیری درباره
نیست و مجمع تشخیص مصلحت نظام باید تصمیم گیری 
کند. عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: جلسه 
غیرعلنی دیروز نیز در راستای همفکری و رسیدن به وحدت 
نظر و نظرات مشترک و کسب اطلاعات بود. وی در پایان یادآور 
شد: با توجه به اینکه در جلسات مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، قالیباف رئیس مجلس از جایگاه حقوقی حضور دارد، در 

ابتدای جلسه به بیان توضیحات کوتاهی پرداخت.
 FATF، همچنان محل بحث

 سخنگوی مجمع تشخیص مصلحت نظام بیان داشت: 
کمیسیون مشترک مجمع  ۴ بند از لایحه پالرمو در جلسه 
تشخیص مصلحت به ریاست آیت ا... آملی لایجانی بررسی 
، ادامه داد: بررسی  شد. محسن دهنوی با اعلام این خبر
بندبه بند جزئیات لوایح پالرمو و CFT هفته آینده هم ادامه 
کنون بیش از 2۰ جلسه  خواهد داشت. وی یادآور شد: تا
حقوقی-قضایی،  سه گانه  کمیسیون های  در  کارشناسی 
سیاسی-امنیتی و نیز اقتصادی برگزار شده است. در نهایت 
نتایج جمع بندی جلسات کمیسیون مشترک درخصوص این 
لوایح نیز در صحن مجمع به رای گذاشته می شود. سخنگوی 
مجمع تشخیص مصلحت نظام پیش از این از برگزاری جلسه 
کمیته های کمیسیون های تخصصی دبیرخانه این نهاد درباره 
لوایح پیوستن به کنوانسیون مقابله با تأمین مالی تروریسم 

)CFT( و کنوانسیون پالرمو خبر داده بود.
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گزارش »آرمان ملی« از جلسه مجلس پیرامون بررسی FATF در مجمع

تلاش تندروها برای تاثیر گذاری بر نظر مجمع
   سخنگوی مجمع تشخیص: بررسی لوایح پالرمو و CFT هفته آینده هم ادامه خواهد داشت

و  اخیر  هفته های  در  سیاسی:  وه  گر ملی-  آرمان   
بعد از پایان ماه عسل دولت چهاردهم باید به ادبیات 
خاصی که دولتی ها به خصوص رئیس جمهور و معاون 
اولش در دستور کار قرار داده اند، توجه داشته باشیم. 
کارآمدی بیشتر  کید دارند که باید نخبگان برای  آنها تا
کمیت بازگردانند. میسری دشوار که شاید در  به بدنه حا
کوتاه مدت دولت نتواند به  نتیجه ای برسد آن هم به دلیل 
شکافی که بین دولت و ملت به وجود آمده است. بسیاری 
معتقدند با اینکه این شکاف در ادوار اخیر عمیق تر شده، 
اما فاصله ها همچنان قابل ترمیم است. همواره برای 
کمان نشان  بهبود وضعیت، مسیر اصلاحات را به حا
که بتواند در ادامه وضعیت را از  می دهند. اصلاحاتی 
کارآمدی خارج کند. در همین مورد روز  شرایط چالشی و نا
گذشته معاون اول رئیس جمهور اظهارکرده که »برای اینکه 
کشور مسیرش را به درستی پیش ببرد، اصلاح باید از مرکز 
حکومت شروع شود«. در این مورد با یکی از تحلیلگران 
سیاسی مصاحبه ای انجام داده ایم. پیرموذن معتقد 
است که باتوجه به عصر تکنولوژی ها باید مدیرت کشور 
را به نخبه ها و البته دهه شصتی ها بدهند. در ادامه این 

گفت وگو را می خوانید. 
کمیت و نخبگان   آشتی حا

 کمال الدین پیرموذن، تحلیلگر مسائل سیاسی و نماینده 
کنش به اینکه حکمرانی تا چه اندازه  ادوار مجلس شورا در وا
به مدیران کارآمد نیاز دارد و در این مورد چرا بر اصلاحات 
کید می شود، به  خبرنگار »آرمان ملی« می گوید:   مدیریتی تا
کشورها را  که می تواند  کارآمد است  »این تنها مدیریت 
گر بخواهیم به  تجربه  از بحران و چالش نجات دهند، ا
کشورهایی مانند آلمان و ژاپن نگاهی بیندازیم می بینیم 
که به  کمک مدیران کارآمد مسیر توسعه را در پیش گرفته و 
کنون جهان وارد فاز  به کشورهای صنعتی تبدیل شده اند. ا
جدیدی شده است و یک مدیر سنتی یا معمولی نمی تواند 
آنچنان که باید کشور را در میسر رقابت نگاه دارد. رسیدگی 
به مسائل پیچیده روز دنیا نیاز به سرمایه اجتماعی دارد که 
همانا مدیران کارآمد از این سرمایه های مدنی محسوب 
می شوند. برای رسیدن به نقطه مطلوبی که شهروندان 
کمیت انتظار دارند، باید حضور نخبگان در بدنه  از حا
کمیت انسجام داشته باشد و به گونه ای باشد که جامعه  حا
بتواند تغییرات در سطح مدیرت را حس کنند. مدیران ما 
ح ها و پروژه های راه گشا  کنون بیشتر از اینکه بر روی طر ا

تمرکز کنند توان خود را بر روی شعارهای جذاب می گذارند 
که خود نیاز به آسیب شناسی دارد. باتوجه به گفته معاون 
اول امیدوارم که عارف در مورد اصلاح برای کارآمدی بیشتر 
شعار نداده باشد و عارفانه رفتار کند.« او در همین مورد 
کاهش سطح  که باعث  و با اشاره به برخی باندبازی ها 
کارآمدی مدیران شده است، ادامه می  دهد: »تک محوری، 
سهم خواهی و در نتیجه روی کارآمدن مدیرانی اتوبوسی 
باعث بسیاری از ناترازی ها است و موجبات نارضایتی ها 
را فراهم کرده است. متاسفانه خالص سازها در ادوار اخیر 
کمیت دور شوند و در این  باعث شده اند که نخبگان از حا
کمیت و نخبگان داریم. تا چه زمانی  باره ما نیاز به آشتی حا
این کشور باید هزینه اموزن و خطای طیف خاصی را بدهد. 
امیدواریم باتوجه به بیانات رهبر انقلاب و جوانانی که در 
عرصه هوش مصنوعی و تکنولوژی های روز دنیا توانایی 
کنون  ا بازگردیم.  به مسیر توسعه  بتوانیم  زیادی دارند 
عرصه مدیریت نسل جوان، به خصوص زمان مدیریت 
خالی  کمیت  حا در  آنها  جای  ولی  است  دهه شصتی ها 
محسوب می شود. این راهی است که در نهایت باید به آن 
برسیم و چه بهتر که جوان گرایی را هرچه زودتر آغاز کنیم. 
کید  پزشکیان از ابتدای روی کارآمدن بر مدیریت کارآمد تا
دارد چون می داند که در پایان باید جواب گوی جامعه باشد، 
جامعه ای که باتوجه به وعده های رئیس جمهوری پای 
صندوق رای آمدند. « نماینده ادوار مجلس شورا با تاسف 

کثریت جمعیت جامعه  در مورد فرار مغزها اضافه می کند:   »ا
در تنگنای اقتصادی حضور دارند و این نشان می دهد که 
گر در این موقعیت زمانی  بهره وری ما رو به  پایین است و ا
نتوانیم نخبه ها را برای بهبود شرایط جذب کنیم، آینده 
قابل پیش بینی نخواهد بود. در ادوار اخیر عدم توجه به 
اقشار نخبه باعث آنچه فرارمغزها نامیده می شود شده است 
ما باید به سرمایه های کشورمان بها بدهیم و آنها را با تلاشی 
که امکان دارد برای بازگشت حکمرانی به دست نخبگان 
کمیت برای  حفظ کنیم. در واقع باید در انتظار آغوش حا

نخبگان باشیم. «
 »اصلاح« کار دشواری است

 محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور در آیین 
تجلیل از محافظان نهاد ریاست جمهوری که به مناسبت 
کید بر  میلاد امام حسین)ع( و روز پاسدار برگزار شد با تا
گفت:  »مزیت انحصاری انقلاب ما، مدیریت  کارآمدی 
موفق »بحران« است و هر گاه که با بحران روبه رو شده ایم، 
با انسجام داخلی و همراهی بیشتر مردم، به موفقیت 
رسیده ایم.  برای اینکه مسیر را به درستی پیش ببریم، 
توقع این است که اصلاح از مرکز حکومت شروع بشود و 
کارآمدی، کارآیی، همسویی با نظام و  مرکز حکومت، »
، کاری  ارزش های اسلامی« را نشان دهد، البته که این کار
دشوار است اما همکاران عزیزم در نهاد ریاست جمهوی 
به خوبی از عهده آن برآمده اند و صمیمانه از زحمات آنها 
تشکر می کنم. توانایی، ظرفیت و شناخت یک بخش کار 
گر یکی از این بخش ها را جدا کنید به  را انجام می دهد و ا
هیچ وجه کارآمدی نخواهد داشت. تمامی  شما همکاران 
، مسئولیت سنگینی به دوش دارید، اما از آن  گرانقدر
، مسئولیت سنگینی  است که خانواده های شما به  مهم تر
دوش داشته  و به  درستی آن را انجام می دهند، چهره های 
آرام و بشاش محافظان،  به رغم وجود مشکلات و مسائلی 
که همه انسان ها ممکن است با آن روبه رو شوند، نشان از 
مساعدت و همکاری خوب خانواده ها دارد و  از همه شما 
خانوده های محترم تشکر می کنم و  روز پاسدار را که سالروز 
خجسته امام بزرگوار شیعیان است را تبریک می گویم و 
این افتخار بزرگی است که نصیب پاسداران شده است که 
چنین روزی به نام آنها نامگذاری شده است. محافظان 
عزیز نهاد ریاست جمهوری، وظیفه ای بزرگ بر عهده 
دارند، آنها جان شان را برای اسلام، انقلاب اسلامی و کشور 

به میدان آورده اند.«

»آرمان ملی« در گفت وگویی اظهارات معاون اول را بررسی می کند

 »اصلاحات« برای کارآمدی
کمیت به نخبه های دهه شصتی ها نیاز دارد       پیرموذن: حا

ضرغامی، شبیه احمدی نژاد
 رئیس صداوسیما

وزیر گردشگری و حالا نانوا!
 آرمان ملی- مطهره شفیعی: عزت ا... 
ضرغامی چه در سر دارد؟ او مدتی خود 
را از حاشیه دور نگه داشته بود اما ظاهرا 
از یک شخصیت  تا  کرده  بازهم هوس 
جنس  از  کارهایی  و  باشد  غیررسمی 
اد داشته باشد. تصویری از  احمدی نژ
رئیس سابق صداوسیما منتشر شد که 
در حال پخت نان است! رفتارهای او 
مانند احمدی نژاد است به عنوان مثال 
در موضوع نان از او بسیار خاطره نقل 
شده است مانند روزی که محمد رویانیان 
اد هم دکترای  کرد: »احمدی نژ تعریف 
دانشگاه  استاد  داشت،  نقل  و  حمل 
بود، او هم حتما راهبردی فکر می کرد، 
و  بفهمد  می توانست  را  چشم انداز ها 
راهبرد ها را تشخیص دهد، ولی عملیاتی 
بود. برای مثال یک شب در دولت نان 
آوردند،  و...  لواش  و  بربری  و  سنگک 
احمدی نژاد دو ساعت این نان ها را آنالیز 
غ و یا مسائل  می کرد و یا در موضوع تخم مر
ریز مردم، واقعا احمدی نژاد عملیاتی وارد 
می شد و با مردم و چالش های آن ها آشنا 
بود.« این دو شخصیت به خوبی تغییر 
نقش می دهند و به شخص دیگری تبدیل 
می شوند مانند احمدی نژاد سال 8۴ که 
شباهتی با دهه 9۰ نداشت و ضرغامی 
با  که  با ضرغامی ای   88 اهل جام جم 
محمدعلی ابطحی و دیگر اصلاح طلبان 

دیدار می کند. 
 ضرغامی و نقش جدید؟

 ظاهرا ضرغامی برنامه جدیدی در سر 
دارد چرا که شهریورماه از سمت رسمی 
ایسنا  بود.  داده  استعفا  هم  خودش 
27 شهریور نوشته بود: »سیدعزت ا... 
ضرغامی که حدود ۱۶ روز پیش و در ۱۱ 
شهریورماه ۱۴۰۳ با حکم حسین دهقان، 
رئیس بنیاد مستضعفان به سمت رئیس 
کز  مرا و  سیاحتی  شرکت  هیات  مدیره 
بود،  شده  منصوب  پارسیان  تفریحی 
اینک در پیام کوتاهی که در شبکه ایکس 
( منتشر کرده، کناره گیری خود از  )توئیتر
این سمت را اطلاع داده است. ضرغامی 
بدون آنکه اشاره ای به دلیل این ماجرا 
»حسین  است:  نوشته  باشد،  داشته 
دهقان از دوستان دوران دفاع مقدس 
من است. پیشنهاد هلدینگ سیاحتی 
بنیاد را با شروطی پذیرفته بودم. پس از 
دو هفته، احساس کردم حفظ و تداوم 
این دوستی، مهم تر از ادامه این سمت 

است.«
 نماد بی اعتمادی؟

 آنچه ضرغامی در طی سال های اخیر 
بازیگری  یک  می توان  را  داده  انجام 
که در نهایت  غیرحرفه ای دانست چرا 
که  به هدف نمی رسد مانند سال ۱۴۰۰ 
تصور کرد با تغییراتی که پس از خروج از 
صداوسیما داشت، راه ورودش به پاستور 
را هموار کرده اما با »نه« پررنگ شورای 
نگهبان مواجه شد و دانست این حجم 
از تغییرات تنها در هویت او تردیدهای 
جدی ایجاد کرده و نمی توان ضرغامی 
کرد.  تعریف  ثبات  با  شخصیت  یک  را 
اعتماد به رئیس سازمان صداوسیمایی 
که بارها فیلم های اعتراف اصلاح طلبان 
را پخش کرد اما پس از خروج از جام جم 
با آنها دیدار و خوش و بش کرد، منطقی 
نبود. یا ضرغامی تحت فشار بوده یا تداوم 
حضور با آن چهره را با منافعش همخوان 
نمی دیده است به هر حال ضرغامی چهره 
مورد اعتمادی برای دو جریان سیاسی 
کشور نیست. ضرغامی به خوبی پی به 
این بی اعتمادی برده است و در نوشتار 
او این حسی که دارد مشهود است مانند 
گفت وگو با ویژه نامه »ح«  که در  اخیرا 
فیلم  بهترین  من  نظر  »از  کرد:  ح  مطر
کنید تو  حاتمی کیا بادیگارد است. باور 
تاریکی سینما من بیش از نیمی از این 
فیلم را فقط گریه می کردم. واقعا یک کسی 
مثل حاتمی کیا بادیگارد است.« او افزود: 
»هیچک از دو فیلم حاتمی کیا مشابه هم 
نیستند. خیلی کارگردان ها خودشان را 
تکرار می کنند. اما امثال حاتمی کیا اینطور 
نیستند که خودشان را از حکومت بدانند 

بلکه حکومت را از خودشان می دانند.«
 اتهام به ضرغامی

ح می شود   آنچه درباره ضرغامی مطر
محدود  دیدگاه هایش  تفاوت  به  تنها 
نمی شود. او مدتی وزیر میراث فرهنگی 
ح  بود و ادعاهایی درباره آن دوران مطر
نشست  »در  نوشت:  »رکنا«  می شود. 
میراث  وزیر  معاون  دارابی،  با  خبری 
)خبرنگار  خبرنگاران  از  یکی  فرهنگی، 
همشهری( با طرح سؤالاتی صریح، وزارت 
میراث را به چشم پوشی از حفاری های 
متهم  تاریخی  آثار  قاچاق  و  غیرمجاز 
وزارت  دوره  در  که  کرد  افشا  وی  کرد. 
ضرغامی، مجوز حفاری در شهریار برای 
یک تهیه کننده صداوسیما صادر شده و 
به رغم گزارش های مستند درباره فروش 
، این  ج از کشور سکه های تاریخی در خار
وزارتخانه اقدامی برای بازگرداندن آن ها 

انجام نداده است.« 


